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ورودی مخزن »سد چری« فاروج صفر شد
2

پای ماینرها به روستایی در 
فاروج هم باز شد

پایان کار ناظم الشریعه؛

وحید شمسایی، سرمربی جدید 
تیم ملی فوتسال ایران

طرح »بنزین برای همه« و نگرانی مردم؛

 دولت
 شفاف سازی کند

2اخبار

24 هزار تقاضا در طرح نهضت ملی 
مسکن خراسان شمالی ثبت شد

افزایش قربانیان مرگ خاموش 
در خراسان شمالی با شروع سرما

امام جمعه بجنورد:

کارهای پژوهشی باید 
گره گشای مشکلات باشد

صفحه 2

2تیشه بر ریشه میراث طبیعی مرزنشینان خراسان شمالی
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میز خبر

پژمانفر: زیارت مثل هواست؛ چرا ردیف زیارت در لایحه بودجه 
۱۴۰۱ حذف شده؟

نصرالله پژمانفر، نماینده مردم مشــهد تأکید کرد: دولت باید با 
مردم حرف بزند. مردم ما خوب هســتند. مردم از کوچک شدن 
سفره شــان جدا نگران هســتند. با مردم حرف بزنید، مسائل را 
مطرح کنید و به آنها آرامش دهید. نماینده مشــهد در مجلس 
یازدهم در مورد کارگروه ملی زیارت گفت: از تشکیل جلسه در 
مورد این موضوع تشــکر می کنم. چرا بودجه زیارت در لایحه 
بودجه ۱۴۰۱ حذف شــده اســت؟ زیارت مثل هواســت. نباید 
با حــذف اعتبار این مهم مثل دولت گذشــته، مردم را محروم 
کنیــم. پژمانفر در ادامه در انتقاد از قیمت مســکن، به وزیر راه 
و شهرســازی هشدار داد و گفت: از مهم ترین شعارهای دولت، 
ساخت مسکن بود. بعد از گذشت سه ماه، علی رغم گزارش ها، 
حرکت شــما بســیار کند اســت. اطلاع داریم که بیشــترین 
زمین های مرغوب در دســت حاکمیت است و بر اساس قانون 
جهش مســکن باید ساخت و ساز شروع شود. این زمین ها باید 
به ساخت مسکن اختصاص داده شــود. اشکال کجاست؟ چرا 
ساخت مسکن شروع نمی شود؟ آیا زمین ها را تحویل نمی دهند 

یا نمی گیرید؟ نباید امید مردم قطع شود.

نماینده مجلس: امروز سه دهک جامعه برای خرید یک واحد 
۷۰ متری ۱۲۰ سال باید انتظار بکشند

مجتبی یوســفی در جلســه علنی امروز)سه شنبه( مجلس و در 
جریان بررســی گزارش کمیســیون عمران در خصوص میزان 
اجرای قانون جهش تولید مسکن بیان کرد: مجلس یک قانون 
بسیار خوبی در حوزه مسکن نوشته است، براساس آمار میانگین 
قیمت مســکن در بهار امســال در تهران متری ۴۶ میلیون و 
هر واحد مســکونی متری ۳۲ میلیون اســت و در سطح کشور 
میانگین قیمت زمین از ۹ میلیون شــروع می شود و قیمت هر 
واحد مســکونی متری ۱۰.۵ میلیون تومان است، براساس این 
آمار ظرف ۱۰ سال گذشــته قیمت زمین در تهران ۴۰ برابر و 
قیمت مسکن ۲۰ برابر شده است. نماینده مردم اهواز در مجلس 
در ادامه اظهار کرد: بر این اساس سه دهک جامعه برای خرید 
یک واحد ۷۰ متری باید ۱۲۰ ســال در انتظار بمانند. در قانون 
جهش تولید مســکن اختصاص ۲۵۰ هکتــار اراضی دولتی به 
وزارت راه برای ساخت مسکن پیش بینی شده بود، اما عملا آن 

طور که باید این موضوع تحقق نیفتاده است.

عضو کمیسیون انرژی مجلس: بابت انتصاب علی عسگری 
متاسفیم

حســین حســین زاده، دبیر اول کمیســیون انرژی مجلس در 
واکنــش به انتصــاب علی  عســگری به عنــوان مدیر عامل 
هلدینگ خلیج فارس، گفت: »بــه عنوان یک متخصص نفتی 
که بیســت سال در حوزه نفت فعالیت داشته ام، مایل هستم که 
رئیس رسانه ملی شوم. مســئله پتروشیمی، هسته ای، اشتغال، 
سیاست و همه مسائل را انشاءالله حل می کنیم. انشاءالله که این 
انتصاب هم خیر اســت. وقتی در کشور ما تخصص جایی ندارد 
همین می شــود که در این وضعیــت می بینیم.« وی ادامه داد: 
»انرژی یک صنعت متخصص محور است مخصوصا در زمینه 
پتروشــیمی. همین هلدینگ خلیج فارس ۲۶ درصد پتروشیمی 
کشــور ما را تامین می کند و در جای جای کشور پراکنده است. 

آقای عســگری تا بخواهد دســت چپ و راستش را تشخیص 
دهد، کار دست خود و مجموعه اش می دهد. برای این انتصاب 

متاسفیم.«

کارشناس مذهبی و تاریخی صداوسیما، مدیرعامل هلدینگ 
سیاحتی بنیاد مستضعفان شد

رئیس بنیاد مستضعفان با صدور حکمی »حشمت الله قنبری« را 
به مدیرعاملی جدید هلدینگ سیاحتی و مراکز تفریحی پارسیان 
منصوب کرد.به گزارش روابط عمومی بنیاد مســتضعفان، سید 
پرویز فتاح، با صدور حکمی »حشمت الله قنبری« را به عنوان 
مدیرعامل جدید هلدینگ ســیاحتی و مراکز تفریحی پارسیان 

منصوب کرد.

انتقاد نماینده مجلس: آیا معاون وزیر کار می تواند با ۴ میلیون 
تومان، حداقل های زندگی خود را بگذراند؟

معین الدین سعیدی، نماینده چابهار در مجلس:در سال ۹۰، خط 
فقــر ما حدودا کمتر از یک میلیون بوده اســت و با همان یک 
میلیون تومان یک خانواده تأمین می شــد.قدرت خرید خانواده 
برای کالاهای اساسی چقدر بود؟ بحث تغدیه، لوازم بهداشتی، 
پوشاک، ســرپناه و... با حداقل یک میلیون می توانست برآورده 
کند در حــال حاضر آیا این حداقل ها بــا کمتر از ۱۰ میلیون 
تومان می توان تأمین کرد؟!بنده احســاس می کنم براســاس 
برخی برآوردها، هزینه خانوارهــای ایرانی از دهه ۸۰ تاکنون، 
چیزی حدود ۲۵ برابر شــده اســت.باید از معاون وزیر کار این 
سوال را پرســید که آیا با این میزان درآمدی که ایشان عنوان 
کردند حداقل معیشت های خانواده ها را می توان تأمین کرد؟ آیا 
معاون وزیر کار می تواند با این رقم، حداقل های زندگی خود را 
بگذراند. بنده بر این باورم که سخنان وی اصلا متناسب با داده 

های اقتصادی جامعه نبوده است./نواندیش

دستگیری عامل هتک حرمت به تندیس سردار سلیمانی
مدیرکل دادگستری چهارمحال و بختیاری:این فرد ضدانقلاب 
با تلاش نیروهای اداره اطلاعات ســپاه، ســربازان گمنام امام 
زمان )عج( و نیروهای انتظامی در کمتر از یک هفته شناسایی 
و دستگیر شد.برای جلوگیری از شــایعات پس از تکمیل روند 
تحقیقات، هدف فرد هتاک و وابســتگی او به گروه های خاص 

اعلام می شود./ایسنا

اکرمی: با این ظرفیت کشور می توانیم ۱۸۰ میلیون جمعیت را 
هم تأمین کنیم

اکرمی ایران را کشوری با منابع فراوان دانست و افزود: ظرفیت 
کشــور ما بسیار بالا اســت، از این رو نه فقط ۸۰ میلیون، بلکه 
اگر جمعیت ۱۸۰ میلیون نفر هم شــود، می تواند آن ها را تأمین 
کند به شرط اینکه تک تک مردم جمع شوند، بخش خصوصی 
و بخش تعاونی و دولتی همه به وظیفه خودشــان عمل کنند. 
وی در واکنــش به اینکه در بحــث بنزین، بخش عمده آن در 
دست دولت اســت، کما اینکه در قیمت گذاری بنزین که مردم 
نقشــی ندارند، خاطرنشــان کرد: جامعه ما به شدت شایعه پذیر 
اســت. یک مرتبه شایعه می کنند که چنین و چنان، بدون آنکه 
هیچ مبنا و مدرکی داشته باشند. مردم هجوم آوردند ۳ شبانه روز 
پمپ بنزین ها را شلوغ کردند. هر چه گفتند دروغ است، خبری 

نیست، مردم باور نکردند، لذا وقتی مردم شایعه پذیر شدند، حالا 
دولت به تنهایی می خواهد چه کار کند؟ بالای سر هر کسی که 
نمی شود یک مأمور گذاشت! مردم نه  تنها نباید شایعه را بپذیرند 

بلکه باید با شایعه مبارزه کنند.

پزشکیان: اگر مرد هستید از پول خود برای خدمت به مردم 
بگذرید

یک عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی 
گفت: اینکه عده ای به جــای اینکه برای دولت کار کنند چند 
میلیارد ســرمایه زدند به معنای دفاع از جانباز اســت؟ اگر مرد 
هســتید برای خدمت به مردم از خود و پول خود بگذرید، این 
گوی و این میدان.مســعود پزشکیان در جلسه علنی امروز)سه 
شــنبه( مجلس در تذکری با استناد به ماده ۷۵ ایین نامه گفت: 
بنده مسئول اکیپ های اضطراری جبهه ها بودم. لشکر عاشورا 
هیچ عملیاتی نداشته که ما یا دوستانمان آنجا نباشیم، بنابراین 
تمــام زندگی ما برای انقلاب و جانبازان بوده اســت، پس اگر 
کسی ادعای جانبازی و پیمودن راه شهید سلیمانی را می کند، 
لطفا مثل آنهــا نیز حرکت کند.وی ادامــه داد: اینکه عده ای 
به جای اینکه بــرای دولت کار کنند چند میلیارد ســرمایه به 
هم زدند، به معنای دفاع از جانباز اســت؟ اگر مرد هستید برای 
خدمــت به مردم از خود و پول خــود بگذرید، این گوی و این 
میدان؛ هر چه گفته ام حمایت از محرومان بوده است و به این 
معنی نیست که کارکرد وزارت بهداشت در زمان کرونا نامطلوب 
بوده بلکه به این دلیل بیان شــد که بهتر عمل شود.پزشکیان 
اضافه کرد: از ســوی دیگر در شرایطی که تعدادی از پزشکان 
مبالغ ۳۰ میلیونی برای یک عمل دریافت می کنند، چطور می 
توان به یک پزشــک گفت در ازای دریافــت ۸ میلیون تومان 
به شهرســتانی برود و حق هم ندارد از آنجا خارج شود، در این 
شرایط او هم نسبت به شــهدا، هم انقلاب و هم به فردی که 
مدعی دفاع از حقوق شهداست، بدبین می شود. ما برای حمایت 
از محرومان، انقلاب و خون شــهدا آماده ایم و تا آخرین قطره 
خون خود در راه دفاع از انقلاب و خون شهدا خدمت می کنیم.

احمدی بیغش: ناپلئون بناپارت هم از خسارات مصطفوی  به 
فوتبال ایران باخبر است

یک عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با 
اشاره به حذف اخیر چند تیم پرطرفدار فوتبال ایران از مسابقات 
لیگ قهرمانان آســیا گفت: صدا و ســیما افرادی مثل داریوش 
مصطفوی ها را که ناپلئون بناپارت فرانســوی هم از خســارت 
ایــن فرد و امثال آن بــه فوتبال ایران باخبر اســت، به برنامه 
زنده دعوت کرده و جلوی چشــم میلیون ها بیننده، وقیحانه به 
نهادهای نظارتی مثل مجلس می تازد.محمود احمدی بیغش در 
جلســه علنی امروز)سه شنبه( مجلس شورای اسلامی در نطق 
میان دستور خود با اشاره به حذف تیم های فوتبال پرسپولیس، 
استقلال و گل گهر سیرجان از مسابقات لیگ قهرمانان آسیا از 
سوی کنفدراسیون آسیا گفت: از میلیون ها هوادار فوتبال کشور 
به خصوص جوانان طرفدار دو تیم نام آور پرسپولیس و استقلال 
و سرخوردگی تلخی که ایجاد شــده، دلجویی می کنم.نماینده 
مردم شــازند در مجلس گفت: آنقدر دست روی دست گذاشتند 
که جمعه ســیاه برای فوتبال کشور رقم خورد و فاجعه ای به بار 
آمد که کســی نتوانست آن را جمع کند. عاملان این اتفاق تلخ 

به خاطر وضعیت ســیاهی که برای ورزش کشور رقم زده اند به 
جای اینکه محاکمه علنی شــوند با پررویی و گســتاخی هرچه 
تمام تر از تریبون رســمی صداوسیما، دســت پیش گرفتند تا 

پس نیفتند.

کنایه رئیس اسبق صداوسیما به علی عسکری
محمد ســرفراز، رئیس اسبق صداوســیما به انتصاب عبدالعلی 
علی عســکری رئیس سابق صداوســیما به سمت مدیرعاملی 
پتروشــیمی خلیج فارس واکنش نشــان داد و به کنایه نوشت: 
جناب علی عسکری همانطور که رسانه ملی را با کمک خانواده 
و دو مرجع تصمیم ساز،از فروپاشی نجات داده و مخاطب آن را 
به بیش از هشــتاد درصد رساند و معضلات کشور را یکجا حل 
کرد، اکنون در تراستِ خصولتیِ پتروشیمیِ خلیج فارس، مشکل 

مالی دولت را هم حل خواهد کرد!
فساد، رانت و دروغ گویی به ضرر مردم است، نه شِکَر

»سید علی آســایش« رئیس اتحادیه قنادان و شیرینی فروشان 
یزد در واکنش به اظهارنظرهای اخیر در خصوص شــکر گفت: 
آنچه برای مردم ضرر دارد؛ فساد، رانت و دروغگویی است، چون 
شکر هم مانند دیگر موادغذایی از لازمه های رشد انسان است 
ولی متاسفانه با تصمیم گیری های اخیر، شیرینی نیز مانند بسیار 
از مــواد غذایی دیگر به یک کالای لوکس و دور از دســترس 
اغلب مردم تبدیل خواهد شد. »زهرا عبداللهی« مدیر کل دفتر 
بهبود تغذیه وزارت بهداشــت گفته بود که مردم ایران بیش از 
میانگین جهانی شــکر مصرف می کنند و باید با حذف یارانه و 

افزایش قیمت شکر، در جهت سلامت مردم گام برداریم.

اولیانوف: در مذاکرات وین هیچ کشوری جا نمی ماند!
نماینده روســیه در ویــن، توضیحاتی را جهت شفاف ســازی 
درباره چگونگی برگزاری جلســات دوجانبه و چندجانبه طرفین 
مذاکــرات در وین داد.میخائیل اولیانــوف در صفحه توییترش 
درباره مذاکرات وین نوشــت: به خاطر برخــی از گمانه زنی ها، 
نیاز به شفاف ســازی است. مذاکرات وین بر حسب ضرورت در 
»ســاختارهای گوناگونی« برگزار می شود. شرکای برجام بدون 
آمریکا، شــرکای برجام بدون ایران و با آمریکا،  تروئیکای اروپا 
]آلمان، انگلیس و فرانســه[ با ایران، آمریکا با روسیه، ایران با 
روســیه، چین با ایران و دیگر اشکال. هیچ کسی جا نمی ماند.
دور هشتم مذاکرات وین در هفته های گذشته آغاز شده است.

هشدار سرکنسولگری ایران در آلماتی به ایرانیان مقیم 
قزاقستان

سرکنســولگری جمهــوری اســلامی ایران در شــهر آلماتی 
قزاقستان در اطلاعیه ای از شــهروندان ایرانی مقیم قزاقستان 
درخواســت کرد که حتی الامکان تا زمان عادی شدن شرایط، 
از رفــت و آمدهای غیرضروری و حضــور در مراکز تجمع در 
شهرهای محل ســکونت پرهیز کنند.در اطلاعیه کنسولگری 
کشورمان در آلماتی که در حســاب توییتری منتشر شده آمده 
اســت:  با توجه به حوادث اخیر در قزاقســتان به ویژه در شهر 
آلماتی، از هموطنان عزیز مقیم قزاقســتان درخواست می شود، 
همچنــان ضمن حفظ آرامش و خونســردی، حتی الامکان تا 
زمان عادی شــدن شــرایط، از رفت و آمدهای غیرضروری و 
حضور در مراکز تجمع در شهرهای محل سکونت پرهیز نمایند.

پیشنهاد خاص وزیر کار به رئیس جمهور درباره استقلال و 
پرسپولیس

حجــت الله عبدالملکی، وزیر کار، تعــاون و و رفاه اجتماعی در 
صفحه شــخصی خود با انتشــار نامه ای کــه خطاب به رئیس 
جمهور، سید ابراهیم رئیسی نوشته است، پیشنهاد خود را مبنی 
بر واگذاری دو باشگاه به مردم و اداره به صورت تعاونی مطرح و 
الگوهایی مثل رئال مادرید و بارسلونا را به عنوان شکل مناسب 

باشگاهداری معرفی کرده است.

انتصاب سردار شهلایی به عنوان سفیر جدید ایران در یمن 
تکذیب شد

یک مقام ارشد در وزارت امور خارجه انتصاب سردار شهلایی به 
عنوان سفیر جدید ایران در یمن را تکذیب شد.روز گذشته یک 
سایت فرانسوی از انتصاب سردار شهلایی به عنوان سفید جدید 

ایران در یمن خبر داده بود.

صدا و سیما بالاخره یاد »یار دیرین امام و رهبری« افتاد
پس از گذشــت دو روز از ســالگرد درگذشت آیت الله هاشمی 
رفســنجانی، بخش خبری ساعت ۱۴ شبکه یک امروز )ساعت 
۱۴:۳۹(، مســتندی کوتاه با عنوان »یار دیرین امام و رهبری« 
به این واقعه واکنش نشــان داد. طی چند روز گذشته انتقاداتی 
از صدا و سیما بابت بی توجهی به سالگرد ارتحال هاشمی شده 
بود. به نظر می رسد هدف صدا و سیما از انتشار این مطلب کم 

کردن انتقادات در این حوزه است.

جنجال مسئولیت جدید آقای رئیس؛ علی  عسکری در آمپاس !
امروز رئیس سازمان خصوصی ســازی انتصاب علی عسکری 
بــه ســمت مدیرعامل هلدینگ  پتروشــیمی خلیــج فارس را 
تکذیب کرد. از روز گذشته پس از اعلام این خبر واکنش های 
زیادی از ســوی فعالان سیاسی و اقتصادی در فضای مجازی 
و بخصوص در توییتر صورت گرفت.حســین قربانزاده، رئیس 
ســازمان خصوصی ســازی انتصاب علی عســکری به سمت 
مدیرعامل هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس را رد کرد و گفت 
که این شــرکت هنوز صورت جلسه ای برای بررسی به سازمان 
خصوصی سازی ارسال نکرده اســت.وی اظهار داشت: مطابق 
قانون، صورت جلســات مجامع شــرکت هایی که سهام عدالت 
دارند، یا در فهرســت واگذاری هســتند یا واگذار شدند و دوره 
نظارت و اقساط آنها تمام نشده، از جمله تغییر در اعضای هیات 
مدیره حتما باید به تایید ســازمان خصوصی ســازی برسد.وی 
تصریح کرد: شــرکت هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس هم از 
جمله این شرکت هاســت و هنوز صورتجلسه ای به این سازمان 
ارسال نکرده است. قربانزاده افزود: ضمنا مطابق مصوبه شورای 
عالی بورس، اعمال حقوق مالکانه ســهام عدالت غیرمستقیم تا 
پایان سال باید از سوی دستگاه های اجرایی ذیربط با هماهنگی 
وزارت اقتصاد صورت گیرد و این اختیار وزارت اقتصاد از سوی 
وزیر اقتصاد به ســازمان خصوصی ســازی تفویض شده است.

رئیس سازمان خصوصی سازی گفت:  هلدینگ پتروشیمی خلیج 
فارس حدودا ۲۴ درصد ســهام عدالت غیرمستقیم دارد و هنوز 
برای معرفی نماینده این ســهام با ســازمان خصوصی سازی 

هماهنگی نشده است.
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افزایش قربانیان مرگ خاموش در 
خراسان شمالی با شروع سرما

مدیرکل پزشکی قانونی خراسان شمالی گفت: با شروع 
فصل ســرد در اســتان آمار تلفات مســمومیت با گاز 

منوکسیدکربن به شش نفر در آذر ماه رسید.
 محمدرضا نورس، مدیرکل پزشــکی قانونی خراسان 
شــمالی  در گفتگو بــا خبرنگار عصراتــرک، با اعلام 
ایــن آمار اظهارکــرد: تا پایان آبان مــاه آمار متوفیات 
مسمومیت با گاز منواکسید کربن در استان صفر بود اما 
با شروع نیمه دوم ســال و افزایش سرما و برودت هوا 
در استان، شاهد رشد شدید آمار تلفات مسمومیت با گاز 

منوکسیدکربن بودیم.
نورس افزود: به نحوی که این آمار در آذر به شــش نفر 

رسید که شامل یک نفر زن و پنج مرد می شود.
وی گفت: طی ســال گذشــته ۲۲ نفر در استان بر اثر 
مســمومیت با گاز منواکســید کربن جــان باخته اند و 
متاســفانه همچنان شــاهد تلفات در پی سهل انگاری 
برخی شهروندان در این خصوص هستیم به نحوی که 
مطابــق آمارها تا پایان آذر ماه چهــار نفر در بجنورد و 
دو نفر در شــیروان در اثر استنشاق گاز منواکسید کربن 

جان باخته اند.
مدیرکل پزشکی قانونی خراسان شمالی اضافه کرد: این 

تعداد در مدت مشابه سال گذشته هشت نفر بود.
 وی خاطرنشــان کرد: تعیین علت فــوت در قربانیان 
مســمومیت بــا گاز منواکســید در آزمایشــگاه هاي 
تخصصي پزشــکي قانوني انجام مي شــود و در همان 

روزنتیجه آزمایش مشخص می شود.

4۵ کیلومتر از مرز خراسان شمالی و 
ترکمنستان به فیبر نوری 

متصل می شود

بــا آغاز عملیات اجرایی پــروژه  uso در منطقه مرزی 
غلامان از توابع شهرستان راز و جرگلان،۴۵ کیلومتر از 
مرز مشــترک ایران و ترکمنستان به فیبر نوری متصل 

خواهد شد.
 علیرضا هاشــمی،مدیر مخابرات منطقــه در این باره  
گفــت:  عملیات اجرایی پــروژه  uso در منطقه مرزی 
غلامان از توابع شهرستان راز و جرگلان با هدف توسعه 
خدمــات مخابراتی  در نقاط محروم مرزی به طول ۴۵ 
کیلومتر درمســیر غلامان به سنگســار،غلامان به تازه 

قلعه و یکه صعود به بهار در حال اجرا می باشد.
هاشــمی اظهار داشــت: این پــروژه از اهمیت خاصی 
برخوردار بــوده  و بخش مهمــی از ۳۰۰ کیلومتر مرز  
خراسان شــمالی با ترکمنستان  با اجرای این پروژه به 

شبکه فیبر نوری متصل میشود .
وی  با اشاره به اینکه عملیات اجرایی پروژه فوق از اواخر 
آذر ماه ســال جاری آغاز شده است، روند اجرای پروژه 
را خوب توصیف کرد و گفت: درصد رشــد و پیشــرفت 
آن در این مدت کوتاه  ۲۵ درصد بوده و در حال حاضر 
حدود ۱۰ کیلومتر از مسیر فوق با تلاش مداوم پرسنل 
مخابرات منطقه،  اجرا و ادامه عملیات،  بدون وقفه و با 

روند قابل توجهی در حال پیشرفت است.
مدیر مخابرات منطقه خراســان شــمالی با اشــاره به 
فعالیتهای مختلف  که در راستای توسعه خدمات رسانی 
در مناطق مرزی  و محروم طی ســالهای اخیر صورت 
گرفته اســت،گفت: در یک سال گذشته علاوه بر نصب 
و راه اندازی دو ســایت موبایــل در مزرعه بچه دره و 
روستای قزل، تعداد   ۵ســایت تلفن همراه اول نیز در  
روستاهای راستقان، کلاته ابریشم، پشنده ، حصارچه و 
دویدوخ  از توابع شهرستان راز و جرگلان به تکنولوژی 
G۳ و G ۴   و یک ســایت در شهر راز به تکنولوژی.۵ 

G ۴ ارتقاء یافته است.
هاشــمی اجرای فیبر اختصاصی بخشداری غلامان و 
یکه صعــود و  همچنین فیبر اختصاصــی اداره برق و 
فرماندهی ســپاه راز و جــرگلان را از دیگر پروژه های 
اجرا شــده طی یکسال گذشته در این شهرستان عنوان 

کرد.
موسی علی نیا با اشاره به اینکه طرح ملی سواد دیجیتال 
در برخی از مدارس ابتدایی شهرســتان بجنورد اجرایی 
می شود، گفت: براین اســاس از شهرستان بجنورد دو 
معلم به عنوان نمایندگان خراســان شــمالی و مدرس 

کشوری این طرح انتخاب شدند.
 موســی علی نیا، مدیر آموزش و پرورش شهرســتان 
بجنــورد در گفتگو بــا عصراترک با اشــاره به اینکه 
طرح ارتقای مهارت برنامه نویســی و ســواد دیجیتالی 
دانش آموزان و معلمــان دوره ابتدایی در حال برگزاری 
اســت، اظهار داشــت: این طرح با هدف توانمند کردن 
بیشــتر معلمان ودانش آموزان با مهارت استفاده از ابزار 

دیجیتال و فضای مجازی اجرا می شود.
وی با بیان اینکه شهرستان بجنورد نیز از مجریان این 
طرح است، افزود: طرح  ارتقای مهارت برنامه نویسی و 
ســواد دیجیتالی دانش آموزان و معلمان دوره ابتدایی از  

امسال برای پایه  ابتدایی انجام می شود.
علی نیا در ادامه به مشارکت تعدادی از معلمان ابتدایی 
به عنوان مدرس کشوری این طرح اشاره کرد و افزود: 
از شهرستان بجنورد نیز آزاده فرزاد پور و حامدشاکریان 
به عنوان نمایندگان اســتان خراسان شمالی و مدرس 

کشوری این طرح انتخاب شدند.
مدیر آموزش و پرورش شهرســتان بجنورد خاطر نشان 
کرد: این دوره آموزشــی که از روز گذشــته آغاز شد تا 
پایان ســال ادامه خواهد داشت و معلمان مجری طرح 
پس از طی دوره آموزشی، این طرح را در کلاس درس 

اجرا می کنند.

پای ماینرها به روستایی در فاروج 
هم باز شد

 

فرمانده انتظامی فاروج از کشــف یک دستگاه ماینر به 
ارزش تقریبی ۳۰۰ میلیون ریال در یکی از روســتاهای 

توابع این شهرستان خبر داد.
ســرهنگ علیرضا پوربه در گفت و گو با ایســنا اظهار 
کرد: به دنبال گزارش رســیده مبنی بر نصب و استفاده 
از دســتگاه ماینر توســط یکی از اهالی روســتایی در 
شهرستان فاروج، موضوع برای بررسی بیشتر در دستور 

کار ماموران پلیس امنیت عمومی قرار گرفت.
این مقام انتظامی بیان داشــت: پس از انجام یکسری 
اقدامات اطلاعاتی و شناســایی محل نصب دســتگاه 
اســتخراج ارز دیجیتال، اکیپی از ماموران پلیس امنیت 
عمومی به همراه ماموران اداره برق شهرستان فاروج به 

محل اعزام شدند.
فرمانده انتظامی شهرســتان فاروج در ادامه خاطرنشان 
کرد: در بازرســی ماموران از منزل شناسایی شده، یک 
دستگاه ماینر اســتخراج ارز دیجیتال به ارزش تقریبی 

۳۰۰ میلیون ریال کشف و توقیف شد.
سرهنگ پوربه با بیان اینکه به متهم ابلاغ شد تا خود را 
به پلیس امنیت عمومی شهرستان معرفی نماید، تصریح 
کرد: پلیس در برخورد با اســتخراج غیرقانونی ارزهای 
دیجیتال در شهرســتان جدی بوده و با همکاری مردم 

نسبت به شناسایی و ضبط ماینرها اقدام کرده است.

ورودی مخزن »سد چری« فاروج 
صفر شد

 

مدیر امور منابع آب شــیروان و فاروج گفت: از ابتدای 
ســال آبی زراعی، ورودی مخزن ســد چری صفر بوده 

است.
اســحاق خســروپناه در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: 
موجودی فعلی مخزن ۶۶۰ هــزار متر مکعب و میزان 
آب تحویلــی به بهره برداران در پاییــز ۲۵۰ هزار متر 

مکعب است.
مدیر آب منطقه ای و منابع آب شیروان و فاروج با اشاره 
به اینکه ۵۵۰ نفر در شــمار بهره برداران اراضی پایاب 
ســد چری هستند، ادامه داد: ۷۰ هزار متر مکعب نیز تا 
پیش از ســال آینده برای آبیاری باغات به بهره برداران 

ارائه می شود.
خسروپناه یادآور شد: نسبت به سال گذشته، ۵۵ درصد 

کاهش حجم مخزن در سد چری اتفاق افتاده است.
وی با اشــاره به کاهش ۳۶ تا ۳۸ درصدی بارندگی ها 
در سال آبی زارعی ۱۴۰۰-۹۹، بیان کرد: سال گذشته 
در سه ماهه شروع ســال آبی زراعی، شرایط طبیعی را 
سپری کردیم اما با گذشت چهار ماه از سال آبی زراعی 
امســال، کمتر از ۱۰ درصد کل بارش ســالانه استان 

تحقق یافته است.
خسروپناه گفت: طبق آمار و پیش بینی ها در خوشبینانه 
ترین حالت، انتظــار بارش در حدود ۱۵ میلی متری در 

دی ماه را خواهیم داشت.

24 هزار تقاضا در طرح نهضت ملی 
مسکن خراسان شمالی ثبت شد

مدیرکل راه و شهرسازی خراســان شمالی از ثبت نام 
بیــش از ۲۴ هزار نفــر در فراخوان مرحلــه اول طرح 
نهضت ملی مسکن در استان خبر داد و گفت: بیشترین 
ثبت نام مربوط به شهر بجنورد با ۱۰۶۸۵ نفر و کمترین 

ثبت نام مربوط به شهر تیتکانلو با ۵۸ نفر است.
  قاسم قاسمی،مدیرکل راه و شهرسازی استان خراسان 
شــمالی در گفتگو با خبرنگار عصراترک اظهار داشت: 
بــا اتمام مهلت ثبت نام مرحلــه اول طرح نهضت ملی 
مســکن در ۱۵ دیماه،  ۲۴ هزار و ۴۶۹ نفر در این طرح 

ثبت نام اولیه خود را انجام داده اند.
 وی به جزئیات ثبت نام در شهرهای استان اشاره کرد 
و افزود: بیشــترین ثبت نام مربوط به شــهر بجنورد با 
۱۰ هزار و ۶۸۵ نفر و کمترین ثبت نام مربوط به شــهر 

تیتکانلو با ۵۸ نفر است.
 قاســمی اضافه کرد: در آشــخانه دو هزار و ۹۶۹ نفر، 
اسفراین سه هزار و ۵۸۷ نفر، ایور ۱۶۵ نفر، بجنورد ۱۰ 
هزار و ۶۸۵ نفر، تیتکانلــو ۵۸ نفر، جاجرم یک هزار و 
۸۶۱ نفر، درق ۳۰۶ نفر، راز ۱۵۶ نفر، شیروان سه هزار 
و ۸۸۲ نفر و گرمه ۸۰۰ نفر نسبت به ثبت نام اولیه خود 

در طرح نهضت ملی مسکن در استان اقدام کرده اند.
 وی تصریــح کرد: در خصوص ثبت نام از افراد مجرد، 
ثبت نام مجردان مرد بالای ۲۳ ســال شرایطی دارد که  
پس از اعلام توســط وزارت راه و شهرســازی اعلام 
خواهد شــد و این دســته از متقاضیان باید به آن توجه 
داشته باشند. گفتنی است، مجردها به شرط تنظیم تعهد 
نامه محضری بــرای ارائه عقد نامه در هنگام واگذاری 
واحد مســکونی می توانند در طرح نهضت ملی مسکن 
بعد از ابلاغ نهایی دســتورالعمل، ثبت نام کنند. مطابق 
متن پیشــنهادی برای ابــلاغ در صورتی که در هنگام 
واگذاری به تعهــد ازدواج عمل نکنند، قرارداد واگذاری 

واحد فسخ می شود.

خبر خبر

بجنورد- ایرنا- رییس شورای فرهنگ عمومی خراسان 
شمالی و امام جمعه بجنورد گفت: تفکر و پژوهش اگر 
به نتیجه عملی نرســد ارزش ندارد، علم باید تبدیل به 

قانون و راهی برای گره گشایی کارها باشد.
به گــزارش ایرنا، حجت الاســلام رضا نــوری روز  
چهارشنبه در هفتاد و سومین نشست شورای فرهنگ 
عمومی خراسان شمالی اظهار داشت: باید پژوهش از 
حالت کتابخانه ای خارج و به عموم مردم و دســتگاه 

های مربوطه ارائه شود.
وی در ادامه به مشــکلات ناشی از  سگ گردانی در 
معابر عمومی اشــاره و تصریح کرد: این نوع آسیب ها 
در فضای اجتماعی بازنشــر شود تا برخی پدیده های 

فرهنگ غلط غربی در جامعه رواج پیدا نکند.
نماینده ولی فقیه در خراسان شمالی با اشاره به اینکه 
بخشــی از هزینه های ادارات مربوط به حوزه فرهنگ 
اســت گفت: باید این موضوع پیگیری شود و پس از 

گــزارش و عملکرد ادارات از جمله برگزاری مراســم 
های مذهبی، اقامه نماز ، بیان آســیب های فرهنگی 

و اجتماعی برای خانواده ها مورد بررسی قرار گیرد.
وی افزود: همچنین پس از بررسی در این حوزه ادارات 

برتر معرفی شود.
رییس شورای فرهنگ عمومی خراسان شمالی و امام 
جمعه بجنورد گفت: دانشــگاه ها و دانشــجویان باید 
کارهای پژوهشی خود را در راستای مشکلات جامعه 

و مردم باشد و در این رابطه طرح و پیشنهاد بدهند.

حجت الاســلام نوری گفت: یکی از راه های ورود در 
این زمینه جلســه های فرهنگ عمومی اســت که با 
گزارش به دانشــگاه ها و تحقیق و بررسی آنها برروی 
موضوع و شناسایی آســیب و مشکلات جامعه و ارائه 

راه کارها می تواند مفید باشد.

امام جمعه بجنورد: کارهای پژوهشی باید گره گشای مشکلات باشد

این روزها درختان بخش مرزی جرگلان خراسان 
شمالی از طمع سودجویان در امان نمانده و دستان 
بی رحم آن ها این میراث طبیعی هزارساله منطقه 

را در معرض نابودی قرار داده است.
انگار این روزها باید غمنامه ای در وصف درختان 
راز و جرگلان ســرود و گویا قطع درختان منطقه 
مرزی جرگلان خراسان شمالی که قدمت برخی 
از آنها به هزاران سال نیز می رسد، تمامی ندارد،  
گاهی ابرهای آســمان با این زنــدگان بی زبان 
قهرند، گاهی آتش ســهل انــگاری و یا آفت ها 
بلای جانشــان می شــود  اما آنچه بیش از همه 
تیشــه به ریشــه درختان می زند دستان بی مهر 
آدمیانی  اســت که می خواهنــد بایگانی بلایای 
طبیعی و انســانی را برای نابــودی این درختان، 

تکمیل کنند.
گرچه این درختان صبور، مقاوم و همیشــه سبز با 
تشنگی و خساست آسمان کنار آمده بودند ولی به 
نظر نمی آید این زنــدگان بی زبان تاب توان در 

برابر تیغ سودجویان را داشته باشند.
براساس بررســی میدانی خبرنگار ایرنا  از منطقه 
عده ای روزگار سخت معیشــتی و بدست آوردن 
پولی بــرای تامین علوفه دام ها را دلیل تیشــه 
زدن به ریشــه  این درختان می دانند اما شــمار 
افراد ســودجویی که برای مشتی اسکناس نفس 
گونه های درخت عرعر، بید و ارس را به شــماره 
انداخته  بسیار بیشتر اســت و متاسفانه این روند 
به نمایشی تکراری اما تلخ تبدیل شده  و هر روز 
شاهد بروز واکنش منفی تعدادی زیادی از علاقه 
مندان به محیط زیست در فضای مجازی نسبت 
به قطع این درختان کهنسال در شهرستان مرزی 
راز و جرگلان هستیم آن هم در شرایطی که این 
شهرستان مرزی خراســان شمالی حدود دو دهه 

خشکسالی را پشت سر می گذارد.
میراث کهن منطقه در حال نابودی است

شــهردار یکه ســعود بخش مرزی جرگلان در 
خراسان شــمالی با تایید قطع درختان کهنسال، 
گفت: براســاس بررســی های صورت گرفته و 
براساس مشاهدات کارشناسان درختان عرعر، بید 
و ارٌس که میراث کهن منطقه به شــمار می رود 

در معرض نابودی قرار گرفته است.
جابر خالدی افزود: بسیاری از درختان این منطقه 
در ســایه بی توجهی ها در حال نابودی اســت و 
کارشناسان بر این باورند که اگر این شرایط ادامه 
پیدا کند تا ســه دهه آینده بسیاری از این ذخایر 

باارزش را از دست خواهیم داد.
وی ادامه داد: اگر بدون تعارف بخواهم بگویم هم 
اکنون یک ســوم درختان این منطقه نابوده شده 
اند و ما متاسفانه روزانه شاهد تردد چندین ماشین 
باری از درختان قطع شــده در جاده ها به سمت 

استان های تهران و گلستان هستیم.
خالدی یادآور شد: اگرچه سعی کرده ایم در منطقه 
تحت پوشش شــهرداری یکه سعود این اقدامات 
را به حداقل برســانیم ولی در روســتاهای دیگر 
جرگلان یک عده ای برای منفعت شــخصی نه 
تنها درختان کهنسال بلکه درختان مثمر و جوان 

را نیز را قطع و به چوب بری ها می برند.
وی عــدم پلاک کوبی درختان را از موانع قانونی 
برای برخورد با قطع درختان کهنسال اعلام کرد 
و اظهارداشــت : متاســفانه در ایــن میان قانون 
بازدارنــده ای بــرای ممنوعیت قطــع درختان« 
عرعــر« و« بید« که ســابقه ای طولانی در این 

منطقه دارند، وجود ندارد.
وی بــا بیان اینکه هم اکنــون درخت »عرعر » 
درمعرض نابودی است، اظهار داشت: در سال ۹۹ 
بیش از ۳ هزار انواع نهال عرعر و بید در شهر یکه 

سعود کاشته شد تا شــاید بتوانیم مشکل نابودی 
این گونه را جبران کنیم.

قطع درختان بدون مجوز جهادکشاورزی ممنوع 
است

مدیر جهادکشاورزی رازوجرگلان هم با بیان اینکه 
قطع درختان باغی بدون مجوز جهادکشــاورزی 
ممنوع است، اظهار داشت: برای حفظ و گسترش 
فضای سبز و جلوگیری از قطع بی رویه درختان، 
قطــع هر نوع درخت و یا نابــود کردن آن به هر 

طریق در باغات و اراضی شخصی ممنوع است.
موســی آهنگری افزود: در مــکان هایی هم که 
درخت ها به تعبیر برخی شــهروندان خشــک و 
فرسوده شده است باید پس از بازدید کارشناسان 
این نهاد به شــرط جایگزین شدن درختان، اقدام 

لازم برای قطع درخت انجام شود.
وی با اشــاره بــه قطع برخی درختــان باغی در 
شهرستان، گفت: برای جلوگیری از قطع بی رویه 
درختان باغی و اراضی شــخصی بــا فرمانداری 
شهرســتان مکاتبه  و به تمامــی دهیاری های 
روستا اعلام شده اســت که قطع هرگونه درخت 
باید با هماهنگی جهادکشــاورزی و دیگر دستگاه 
های مربوطه انجام شود.آهنگری افزود: همچنین 
جدای از اظهار نظر و کارشناسی های شهرستان 
باید اســتعلامات لازم از استان هم دریافت شود.

وی یادآور شــد: هم اینک نیز بر اساس قانون با 
قطع درختان باغی کــه بدون نظارت های جهاد 

کشاورزی باشد، برخورد می شود.
وی خاطرنشــان کرد: خشکســالی ها در برخی 
مکان ها بویژه در باغ های دیم، ســبب خشــک 
شدن درختان شده اســت و اگر کسی درخواست 
قطع درختان باغ را داشــته باشــند باید با نظارت 
جهاد کشــاورزی نســبت به حذف درختان اقدام 

کند.
 نظارت بر قطع درختان دست کاشت بر عهده 

جهاد کشاورزی است
فرمانده یــگان حفاظــت اداره کل منابع طبیعی 
خراسان شمالی نیز گفت: نظارت بر قطع درختان 
دست کاشت در باغات و اراضی شخصی بر عهده 

جهاد کشاورزی است.
سرهنگ موسی الرضا حیاتی با بیان اینکه درخت 
گونه ارٌس از گونه های مورد حمایت منابع طبیعی 
است، افزود: تاکنون تخلفی از قطع و حمل درخت 
گونه ارٌس در این شهرستان مرزی گزارش نشده 

است.
وی یادآور شــد: با این وجود متاسفانه در خراسان 
شمالی با قطع چوب درختان باغی مواجه هستیم 
که در سال جاری یک هزار و ۳۴۵ فقره مجوز از 
ســوی این اداره کل برای حمل چوب های این 

درختان صادر شده است.
حیاتی افــزود: فرمانده یــگان حفاظت اداره کل 
منابع طبیعی خراســان شمالی خاطرنشان کرد: با 
توجه بــه افزایش قیمت چوب، درختانی همچون 
درخت هــای چنار، توت، گــردو، عرعر و بید در 
باغات استان در حال قطع شدن هستند که چوب 

آن ها به خارج استان حمل می شود.
وی با اشاره به اینکه مجازات های بازدارنده برای 
جلوگیــری از قطع درختان جنگلــی وجود ندارد، 
تصریــح کرد: در حال حاضــر مجازاتی که برای 
قطع درختان وجود دارد، مجــازات بهره مالکانه 
اســت که بار توقیف شده به نفع دولت ضبط می 

شود.
حیاتی افــزود: از ســوی دیگر بــرای اینکه بار 
توقیف شــده به نفع دولت ضبط شود، باید اثبات 
 شــود باری که توقیف شــده متعلق بــه آن فرد

 بوده است.

رییس ایســتگاه تحقیقات و آموزش کشــاورزی 
بجنورد با اعلام اینکه اجرای پروژه بررسی کارآیی 
سموم برای بیماری های مهم گیاهی در کشور به 
استان خراسان شــمالی واگذار شد، گفت: هدف از 
اجرای آن، شناسایی سموم مناسب، استفاده از آنها 
در زمان مناسب به منظور کاهش مراحل سمپاشی 

برای گیاهان مورد نظر است.
 حمید نامور، رییس ایســتگاه تحقیقات و آموزش 
کشــاورزی و منابع طبیعی کهنــه کند بجنورد در 
گفت و گو با عصراتــرک اظهار کرد: اجرای پروژه 
بررســی کارآیی ســموم برای بیماری های مهم 
گیاهی، از ســال جاری در استان خراسان شمالی و 
شماری دیگر از استان ها از جمله آذربایجان های 
غربی و شــرقی همچنین اردبیل به طور همزمان 

شروع شد.
نامور در ادامه با یادآوری این مطلب که ســال ها 
است کشاورزان و باغداران عنوان می کنند از اثرات 
سموم بکار گرفته در سمپاشــی ها برای مبارزه با 
آفات و بیماری های گیاهی راضی نیســتند، بیان 
کرد: در همین راســتا، موسسه گیاه پزشکی کشور 
نیز پروژه بررسی کارآیی سموم برای بیماری های 

مهم گیاهی در کشور را در دستور کار قرار داد.
وی گفت: موسســه گیاه پزشکی کشــور، استان 
خراسان شمالی را به عنوان استان معین در اجرای 
این پــروژه انتخاب کرد که بنده مجری این پروژه 

هستم.
این مســئول در ادامه درباره اجرای این پروژه بیان 
کرد: در سطح کشور، در بخش زراعی وجود برخی 
از محصــولات از جمله گندم، جو و کلزا که امنیت 
غذایی کشــور را تضمین می کنند همچنین برخی 
از محصــولات باغی از جمله ســیب، هلو و انگور 
که صادرات گرا هستند همواره تحت تاثیر بیماری 
هایی از جمله ســپتوریوز، سفیدک پودری غلات، 
لکه ســیاه سیب، پیچیدگی برگ هلو، سفید داخلی 

انگور و پوسیدگی خاکستری انگور قرار می گیرند.
وی گفت: کشــاورزان و باغداران نیز همواره برای 
کنترل و مقابله با این بیماری ها محصولات خود را 

در مراحل مختلف سمپاشی می کنند.
نامور تصریح کرد: این رویه موجب شده است علاوه 
بر اینکه باقیمانده ســموم بر روی محصولات را به 
همراه داشــته باشــد همچنین تجارت محصولات 
کشــاورزی به بازارهای خارجــی را نیز تحت تاثیر 

قرار دهد.
وی عنوان کرد: بنابراین، در راســتای اجرای پروژه 
بررسی کارآیی ســموم برای بیماری های گیاهی 
به دنبال آن هســتیم که در سطح مزارع و باغات 
استان های تحت پوشــش این برنامه عوامل بروز 

و طغیــان بیماری های گیاهی بر روی محصولات 
اشاره شده را شناسایی و عملکرد سموم بکار گرفته 

شده را بررسی کنیم. 
این مســئول گفت: نتایج بررسی های انجام شده 
همچنین بررسی باقیمانده سموم بر روی گیاهان در 
این مزارع و باغات ثبت و تجزیه و تحلیل خواهند 

شد.
وی افــزود: در پایان، بهترین ســم بــرای کنترل 
و مقابله با بیماری ها برای گیاهان اشــاره شــده، 
انتخاب می شوند که پس از اخذ تاییدیه از موسسه 
گیاه پزشکی کشور میان کشاورزان مبتنی بر روش 
های  مدیریــت بیماری های گیاهــی ترویج می 

شوند.

رییس ایســتگاه تحقیقات و آموزش کشــاورزی و 
منابع طبیعی بجنورد همچنین تصریح کرد: در این 
پروژه به دنبال این هستیم که برای کنترل و مقابله 
با بیماری های گیاهی از ســم مناســب و در زمان 
مناسب استفاده شــود تا تعداد مراحل سمپاشی ها 
کم شوند و هزینه های تولید نیز کاهش پیدا کنند.

نامور همچنین خاطرنشــان کرد: با توجه به اینکه 
اجرای این پروژه دو ســاله اســت، در سال دوم به 
دنبال آن هستیم که برای کنترل و مقابله با بیماری 
های گیاهی بر روی این محصولات اشــاره شده، 
اســتفاده از روش های بیولوژیک نیز انجام شود تا 
مدیریت تلفیقی ) مبارزه شیمیایی و بیولوژیکی( در 

سطح مزارع و باغات در دستور کار قرار بگیرد.

تیشه بر ریشه میراث طبیعی مرزنشینان خراسان شمالی

رییس ایستگاه تحقیقات و آموزش کشاورزی بجنورد خبرداد:
خراسان شمالی،مجری بررسی کارایی سموم برای بیماری های مهم گیاهی کشور
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ارزان فروشی بلیت هواپیما جریمه 
دارد؟!

روز گذشــته خبرهایی منتشر شد، مبنی بر اینکه برخی 
مســئولان سازمان هواپیمایی کشوری اعلام کردند که 
اگر قیمت بلیت هواپیما پایین  بیاید و این کاهش قیمت 
موجب زیان ایرلاین ها شــود با شرکت هواپیمایی مورد 
نظر که تخلف مرتکب شده، برخورد خواهد شد. انتشار 
این خبر سبب شــد تا موجی از انتقادات را متوجه این 
دســتگاه حاکمیتی کند که به جای محافظت از حقوق 
مردم، حافظ منافع ایرلاین هاســت. این خبرها در حالی 
منتشر شــد که ابوالقاســم جلالی، معاون هوانوردی و 
امور بین الملل سازمان هواپیمایی کشوری، در این باره 
به ایسنا گفت: ســازمان هواپیمایی کشوری به عنوان 
دستگاه حاکمیتی و متولی در صنعت هوانوردی، حافظ 
حقوق عامه مردم است و در همین راستا، هیچ مخالفتی 

با پایین آوردن قیمت بلیت هواپیما نخواهد داشت.
وی افزود: در پروازهــای داخلی هیچ کف نرخی برای 
عرضه بلیت هواپیما تعریف نشــده اســت تا از سویی 
مــردم بتوانند در زمانی که ایرلاین ها با کمبود مســافر 
مواجه هستند با نرخ بهتری بلیت تهیه و از سوی دیگر 
شرکت های هواپیمایی نیز در برخی از پروازهای خود که 
برای مســیر برگشت شان مجبورند با مسافر کمی پرواز 
کنند، قیمت ها را به حداقل رســانده تا مسافر بیشتری 
جذب کنند. معاون هوانوردی و امور بین الملل ســازمان 
هواپیمایی کشوری اظهار کرد: هیچ شرکت هواپیمایی 
بابت پاییــن آوردن قیمت بلیت هواپیما جریمه نخواهد 
شد، چون این مساله جرم محسوب نمی شود و اساسا به 
همین دلیل کف نرخی بــرای پروازهای داخلی تعریف 
نشــده تا ایرلاین ها بتوانند ضمن رقابت با یکدیگر در 
قالب نرخنامه مصوب، در پروازهایی که مســافر کمی 
دارند، با پایین آوردن نرخ، بلیت بیشــتری بفروشــند. 
جلالی تاکید کرد: سازمان هواپیمایی نه تنها حفاظت از 
حقوق مردم را اولویت خود می داند بلکه از ســوی دیگر 
بایــد بتواند ناوگان فعال را در صنعت هوانوردی ســرپا 
نگه دارد و به همین ســبب به دنبال توسعه این صنعت 

نیز خواهد بود.

میزان جریمه خرید و فروش سهمیه 
بنزین اعلام شد

شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران به اطلاع 
همه دارندگان کارت هوشــمند سوخت اعم از بنزین و 
نفت گاز می رســاند، بر اساس مواد )۹( و )۱۶( »ضوابط 
اختصاصــی فرآورده های نفتی« منبعث از قانون مبارزه 
با قاچــاق کالا و ارز، خرید و فروش فرآورده های نفتی 
یارانه ای )نرخ اول و دوم( از طریق ســهمیه شــخص 
دیگــر مانند خرید و فــروش از محل ســهمیه کارت 
هوشــمند سوخت وســایط نقلیه، ممنوع است. شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی اعــلام کرد: در صورت 
احراز تخلف از ســوی مراجع صالح رســیدگی، علاوه 
بر مسدودی کارت هوشــمند سوخت، متخلف مشمول 
جریمه ای معادل دو تا چهار برابر ارزش فرآورده )به نرخ 
بین المللی ماه مربوطه( خواهد شد؛ بنابراین و با توجه به 
اطلاع رســانی به عمل آمده، اشخاص حقیقی و حقوقی 
دارنده وسائط نقلیه می بایســت به منظور پیشگیری از 
هرگونه سوءاستفاده احتمالی تمهیدات لازم را در حفظ، 
نگهداری و عدم واگذاری به غیر کارت هوشمند سوخت 
وسیله نقلیه به عمل آورده و مسئولیت هرگونه خرید یا 
فروش غیرقانونی ســهمیه سوخت برعهده آنان خواهد 

بود.

بانک مرکزی نگهبان جیب مردم 
باشد نه دولت

غلامرضــا مصباحی مقــدم، نماینده پیشــین مجلس 
و عضو ســابق شــورای پول و اعتبار گفت: رئیس کل 
بانک مرکزی چنانچه درصدد اســت تا اســتقلال پیدا 
کنــد باید بداند که نگهبان جیب مردم اســت نه جیب 
دولت، دولــت از جیب مردم نباید پول برداشــت کند، 
از جیــب خودش یعنــی خزانه ایــن کار را انجام دهد. 
مالیــات، پول تمام اوراق، صادرات بخش دولتی را وارد 
 خزانــه کند و این هــا را با منابع بانک مرکزی اشــتباه 

نگیرد.

ارزش سهام عدالت چقدر شد؟
در پایان معاملات دیروز بازار سهام، ارزش سهام عدالت 
به ۱۰ میلیون و ۴۱۵ هزار و ۲۲۳ تومان رسید که نسبت 
به روز معاملاتی گذشــته ۰.۱ درصــد معادل ۱۴ هزار 
و ۳۹۴ تومان افزایش داشــت. با احتساب این موضوع، 
ارزش ۶۰ درصــد قابل فروش ســبد ۵۳۲ هزار تومانی 
ســهام عدالت به ۶ میلیــون و ۲۴۹ هزار و ۱۳۳ تومان 

رسیده است. /نبض بورس

احضار وزیر صمت به مجلس به دلیل 
کیفیت پایین خودرو های داخلی

عضو هیات رئیســه مجلس گفت: بــرای کیفیت پایین 
و قیمت بالای خودرو های داخلی، ســوالات بسیاری از 
وزیر صمت در دستور کار مجلس است که در روز های 
آینده بایــد در صحن مجلس به آنهــا و قول هایی که 
روز رای اعتماد داده، پاســخ دهد. محمد رشیدی افزود: 
ســوالات ما درباره کیفیت پاییــن خودرو های داخلی و 
همچنین شــکاف قیمتی بین کارخانه و بازار آزاد است 
چرا که شــاهد بودیم با افزایش قیمــت کارخانه، این 
شکاف بیشتر هم شــده و تغییری در کیفیت خودرو ها 
ایجاد نشــده اســت. تا زمانی که رقابــت ایجاد نکنیم 
نمی توانیم کیفیت خودرو را افزایش دهیم، با این قیمتی 
کــه در حال حاضر مردم ما در ایــران خودرو می خرند 
می تواننــد خودرو های خیلی بهتــری را در اقصی نقاط 
دنیا خریداری کنند. ما ســال ها با نــام حمایت از تولید 
ملی به مردم اجحاف کرده ایم و کیفیت خودروی ملی 
ما هر ســال کاهش یافته اســت. وی اضافه کرد: آمار 
کشــته ها و تصادف های هر روزه مــا فقط به دلیل بی 
احتیاطی رانندگان نیست بلکه به کیفیت پایین خودرو ها 

هم مربوط می شود.

خبر

در این مرحله از اجرای آزمایشــی طرح بنزینی دولت، 
ضرورت دارد تا بررســی های بیشــتر و کارشناسی در 
خصوص سازوکار تبدیل سهمیه یارانه بنزین به اعتبار 
یا وجه نقد بــرای مردم انجام و بــه عموم مردم نیز 

اطلاع رسانی شود تا نگرانی های مطرح از بین برود.
طرح دولت برای اختصاص بنزین یارانه ای به هر فرد 
دارای کد ملی بدون در نظر گرفتن خودرو، چند وقتی 
اســت که در بین مردم و کارشناسان اقتصادی زمزمه 
می شــود، تا جایی که با انتشار نامه ای از سوی معاون 
اقتصــادی رئیس جمهور بــه وزرای نفت و اقتصاد و 
همچنین دبیر شــورایعالی مناطق آزاد، مبنی بر اجرای 
آزمایشــی طرح بازتوزیع یارانه بنزیــن از طریق ارائه 
ســهمیه بنزین به افراد به جــای خودرو ها در جزیره 
قشــم، گمانه زنی ها در خصــوص جراحی اقتصادی 
دولت در حوزه توزیع یارانه های پنهان انرژی را بیش 

از پیش تقویت کرد.
پس از این موضوع بســیاری از مردم نگران افزایش 
قیمت بنزین بــه نرخ فوب خلیج فــارس و تاثیر آن 
بر تورم و معیشــت اقتصادی شــدند که در این راستا 
بهادری جهرمی، ســخنگوی دولت در واکنش به این 
شــایعات اعلام کرد: قرار نیســت بنزین گران شود و 
دولت اهل تصمیمات یک شــبه نیست؛ حتما اگر قرار 
باشد تصمیم گرفته شود که در زندگی جاری و عمومی 

مردم اثر بگذارد، جوانب آن سنجیده می شود.
وی همچنین تاکید کرد: طرح مذکور آزمایشــی در دو 
جزیره قشــم و کیش اجرا می شود و سهمیه بنزین به 
جای خودرو ها به افراد اختصاص پیدا می کند و قیمت 
عرضــه همان نرخ عادی ۱۵۰۰ تومــان برای بنزین 
ســهمیه ای و ۳۰۰۰ تومان برای بنزین آزاد است که 

هیچ تفاوتی با نرخ موجود نخواهد داشت.
این تاکید ســخنگوی دولت در خصــوص عدم تغییر 
نرخ ســهمیه ای و آزاد در طرح جدیــد بازتوزیع یارانه 
بنزین، تا حدودی نگرانی های مطرح در ســطح جامعه 

را کاهش داد.

اما موضوع مبهمی که برای بســیاری از مردم مطرح 
شده، ســازوکار بهره مندی از یارانه های بنزین برای 
افرادی اســت که خودروی شــخصی ندارند و شفاف 
اعلام نشــده که قرار است در چه بستری بهای نقدی 
این یارانه بنزینی را در سبد معیشتی خود مورد استفاده 

قرار دهند؟!
در ایــن باره، وزیر نفت مختصر با اشــاره به اینکه در 
حال حاضر ۲۷ میلیون کارت ســوخت در کشور داریم 
گفته اســت: کســانی که یک ســال اقامت در ایران 

داشته باشــند، می توانند از این یارانه برخوردار شوند؛ 
به این ترتیب که در ابتدا ماهانه ۱۵ لیتر بنزین ۱۵۰۰ 
تومانی بــه همه تعلق می گیرد و دریافت کنندگان آن 
را استفاده کرده و یا به صورت اعتباری از بخش ریالی 

آن استفاده کنند. 
طرح دولت برای تغییر سهمیه بنزین از خودرو به هر 

فرد ایرانی را چگونه ارزیابی می کنید؟
این سوالی بود که هفته گذشته به صورت نظرسنجی 
از مخاطبان تابناک پرسیده شد؛ به بیان دیگر، با توجه 

به برنامــه ریزی دولت در جهت بازتوزیع یارانه بنزین 
در بین همه مردم، ســوال اساســی این است که این 
تغییر و تحول چگونه ارزیابی می شود. در پاسخ به این 
نظرسنجی که یک هفته در سایت تابناک منتشر شده 
بود، مخاطبان با انتخاب یکی از ســه گزینه زیر نظر 

خود را اعلام کردند.
گزینــه ۱( مفیــد و عدالت محــور در بازتوزیع یارانه 

سوخت است؛ با بیش از ۱۲ درصد رای
گزینه ۲( اثرگذاری موقت و زمینه سازی برای افزایش 

قیمت در آینده نزدیک است؛ با بیش از ۲۶ درصد رای
گزینــه ۳( بی تاثیر و صرفا بســتری برای ایجاد بازار 
ســیاه خرید و فروش ســهیمه بنزین؛ با بیش از ۶۱ 

درصد رای
بنابرایــن مخاطبان تابناک بیشــترین رای خود را به 
گزینه ســوم یعنی بستری برای ایجاد بازار سیاه خرید 
و فروش ســهمیه بنزین اختصــاص دادند؛ موضوعی 
که نشان از نگرانی عمده مخاطبان در خصوص عدم 
شفاف سازی دولت برای آن دسته از افرادی است که 
خودرویی شخصی نداشته و قصد دارند از اعتبار ریالی 
سهمیه بنزین خود استفاده کنند، اما نکته مهم در این 
میان اینکه ممکن است فضایی ایجاد شود که عده ای 

به دنبال دلالی کارت سوخت و سهمیه مردم باشند.
در نتیجه در این مرحله از اجرای آزمایشی طرح بنزینی 
دولت، ضرورت دارد تا بررسی های بیشتر و کارشناسی 
در خصوص ســازوکار تبدیل ســهمیه یارانه بنزین به 
اعتبار یا وجه نقد برای مردم انجام و به عموم مردم نیز 

اطلاع رسانی شود تا نگرانی های مطرح از بین برود.
طرح »بنزین برای همه« از چه زمانی اجرایی می شود؟

در پایان باید یادآور شد که هوشنگ فلاحتیان، شرکت 
ملی پالایش و پخــش فرآورده های نفتی ایران اخیرا 
در خصــوص اینکه طرح »بنزین بــرای همه« از چه 
زمانی اجرایی می شود، گفته است: این که آغاز اجرای 
طرح آزمایشی بنزینی دولت، اوایل بهمن باشد یا چند 
روز دیگر در حال بررســی است. به گفته وی شرکت 
ملــی پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی ایران، در 
حال تهیه زیرســاخت های لازم نرم افزاری و سخت 
افزاری اســت و هر زمان که این زیرســاخت ها آماده 
شود، اجرای طرح »بنزین برای همه« را انجام خواهد 
داد. وزارت اقتصاد، ســازمان هدفمندسازی یارانه ها، 
بانــک مرکــزی، وزارت ارتباطات و ســازمان پدافند 
غیرعامل، در اجرای این طرح مسئولیت هایی دارند که 
باید مجموعه ای از اقدامات را هماهنگ انجام دهند تا 

نتیجه نهایی به دست آید.

طرح »بنزین برای همه« و نگرانی مردم؛ دولت شفاف سازی کند

به گزارش رویترز به نقل از شــرکت تحقیقاتی 
اینتلیجنــس، در ســال ۲۰۲۱ فــروش  واردز 
خودروهــای هیبریدی در بــازار آمریکا به رقم 
۸۰۱هزار و ۵۵۰ دســتگاه رســید، در حالی که 
تعداد فروش خودروهای برقی ۴۳۴هزار و ۸۷۹ 
دستگاه بود. فروش خودروهای هیبریدی در سال 
۲۰۲۱ نســبت به سال قبل از آن ۷۶ درصد رشد 
داشت و سهم آن از کل بازار خودروهای سبک 
در ایــالات متحده ۵ درصد بود. البته این نکته را 
هم باید تاکید کرد که فروش خودروهای برقی 

در ســال ۲۰۲۱ نسبت به ســال قبل ۸۳ درصد 
رشد کرده است. در ســال ۲۰۲۱ فقط ۳ درصد 
از بازار خودروهای نوی فروخته شــده متعلق به 
خودروهای برقی بود. طبیعی است که در دوران  
گذار از بنزینی به برقــی، خودروهای هیبریدی 
که تلفیقی از خودروهای بنزینی با برقی اســت، 

گزینه مناسبی برای خریداران خودرو باشد.
در میان سازندگان خودروهای هیبریدی، برنده 
این رقابت، شرکت خودروســازی ژاپنی تویوتا 
بود. ســرمایه گذاری ۳۵ میلیــارد دلاری تویوتا 

روی خودروهــای هیبریدی شــبیه پریوس و 
خودروهــای هیبریدی قابل شــارژ با پریز برق 
کــه در اصطلاح بــه آن پلاگیــن می گویند و 
همچنین خودروهای پیل سوختی که هیدروژن 
را به عنوان سوخت مصرف می کنند، نتیجه داده 
است. در سال ۲۰۲۱ شرکت خودروسازی ژاپنی 
تویوتــا در خاک آمریکا بعد از ۹۰ ســال عنوان 
پرفروش ترین خودروســازی را در این کشور از 
چنگ جنــرال موتورز بیرون کشــید. تویوتا در 
ســال ۲۰۲۱ با افزایش ۷۳ درصــدی موفق به 
فروش ۵۸۳هزارو۶۹۷ دســتگاه خودرو شد که 
بیشــتر آنها مدل های هیبریدی بودند و ۲۵ هزار 
دستگاه خودروی برقی بیشتر از جنرال موتورز به 
فروش رساند.برت اسمیث مدیر فناوری در مرکز 
تحقیقــات خودرو در مصاحبه بــا رویترز گفت: 
پیچیده ای هستند  بســیار  فناوری  هیبریدی ها، 
که عملکرد مصرف ســوخت را به شدت بهینه 
می کننــد و معضلات بزرگ فعلــی خودروهای 
برقی را هــم ندارنــد. در ماه ســپتامبر تویوتا 
اعلام کرد که تا ســال ۲۰۳۰ برای باتری های 
خودرو و فنــاوری هیبریدی ۶/ ۱۳ میلیارد دلار 
ســرمایه گذاری می کند. وال استریت ژورنال هم 

گزارش کرده اســت که تویوتا ســرمایه گذاری 
ســنگینی روی قوای محرکه هیبریدی از جمله 
فناوری های به کار رفته در خودروی پریوس در 

نظر گرفته است.
شرکت خودروســازی ژاپنی هوندا هم در سال 
۲۰۲۱ با رشــد ۶۷ درصدی نسبت به سال قبل 
موفق به فروش ۱۰۷هزارو ۶۰ دستگاه خودروی 
هیبریدی در بازار آمریکا شــده اســت. با اینکه 
رشــد خرید خودروهای برقی در سال ۲۰۲۱ در 
مقایســه با خودروهای بنزینی چندان چشمگیر 
مصرف کنندگان  الکترونیک  نمایشگاه  اما  نبوده 
در لاس وگاس آمریــکا )که از ۱۵ تا ۱۸ دی ماه 
برگزار شــد( نشــان داد هیجــان در خصوص 
خودروهای برقی در حال افزایش است. هر سه 
خودروســاز جنرال موتورز، فورد و اســتلانتیس 
)کمپانی حاصل از ادغام فیات کرایســلر با پژو 
سیتروئن( سرمایه گذاری های بزرگی را در توسعه 
محصولات برقی آغــاز کرده اند. به گفته مجله 
محلی دیترویت تا پایان دهه )تا سال ۲۰۳۰( ۴۰ 
تا ۵۰ درصد از تولید ســالانه این خودروسازان، 
برقی، هیبریدی، هیدروژنی و پلاگین )هیبریدی 

قابل شارژ با پریز( خواهد بود.

وزیر امــور اقتصــادی و دارایی بــا حضور در 
کمیســیون اقتصــادی مجلــس به ســوالات 
نمایندگان در بخشهای مختلف مسائل بانکی و 
بازار سرمایه، حمایت  گمرکات، اموال تملیکی، 
از ســهامداران خــرد پاســخ داد و نمایندگان 
از توضیحات وی قانع شــدند. ســید احســان 
خاندوزی در حاشیه جلسه کمیسیون اقتصادی 
مجلس به خبرنگاران گفت: نمایندگان مجلس 
در برخی موضوعــات مرتبط با عملکرد وزارت 
اقتصاد سوالاتی داشــتند که با حضور معاونین 
وزارتخانه با جزییات و تفصیل پاســخ داده شد. 
همچنین ســوالاتی در حوزه مســائل بانکی و 
گمــرکات، اموال تملیکی از ســوی نمایندگان 
مطرح شــد که توضیحات لازم ارائه و در اکثر 

موارد به اقناع نمایندگان منجر شد.
خاندوزی در ادامه عملکرد وزارت اقتصاد برای 
اجرایی شــدن بیانیه گام دوم انقلاب را از جمله 
ســوالات مطرح در این جلســه عنوان کرد و 
گفت: ما در ســه بند بیانیه در ارتباط با اقتصاد، 
عدالت و مبارزه با فســاد و کمک به رشد علمی 

و پژوهشی کشــور وظایفی را در وزارت اقتصاد 
به طور مستقیم و در سایر ابعاد هم غیرمستقیم 
داشــتیم. در این جلسه درباره عملکرد چهار ماه 
گذشته دولت برای کاهش تورم نقطه به نقطه، 
حرکت به ســمت توزیع عادلانه تر تسهیلات و 
منابع در کشــور و همچنین شفافیت در عرصه 
شــرکت ها و بانک های دولتی، مبارزه با فساد 
توضیحاتی ارائه شــد. در ســایر حوزه ها مانند 
موضوع بازار ســرمایه، حمایت از ســهامداران 
خــرد و همچنین حوزه های خزانه و خزانه داری 
و واریــز هزینه هایی کــه مربوط به بخش های 
کتابخانه های کشــور و استان های مختلف بود 
هم پاسخ هایی ارائه شد که اغلب سوال کنندگان 
قانع شــدند.خاندوزی با بیان اینکه بورس آیینه 
تمام نمای اقتصاد ایران است و همه بخش ها، 
وزارتخانه ها و حتــی تحولات خارجی و داخلی 
کشــور در آینه بورس منعکس می شود، گفت: 
وظیفــه دولت این اســت که در ســازماندهی 
شــفاف، رقابتی با نقدینگی و نقد بودن در بازار 
ســهام، مبارزه با مفاســد احتمالی و حمایت از 

سهامداران خرد تلاش کند. برخی از نمایندگان 
دغدغه هایی داشــتند مبنی بر اینکه اجزای ۱۰ 
بسته پیشــنهادی دولت که در ستاد اقتصادی 
برای صنایع بورســی تصویب شده بود، بازتابی 
در لایحه بودجه ۱۴۰۰ نداشــته است. با توجه 
به اصراری که وزارت اقتصاد و ســازمان بورس 
داشــت و موافقت رئیس جمهور، بنا شد به غیر 

از اجزایــی که مابه ازای بودجه ای ندارد و کاملًا 
قابل پیاده ســازی است، اجزایی که نیازمند درج 
در بودجه اســت، در مصوبه رسمی و با امضای 
رییس جمهور به مجلس ابلاغ شود که رسما به 
عنوان پیام دولت در حمایت از صنایع بورسی در 
 زمره مصوبات لایحه بودجه ۱۴۰۱ قرار خواهد

 گرفت.

دنیای اقتصاد: دیروز سه شنبه ۲۱ دی ماه دلار 
با افزایش قیمت کار خود را آغاز کرد. اسکناس 
آمریکایی که در روز های اخیر به کانال ۲۷ هزار 
تومانی بازگشته بود در ابتدای ساعات کاری روز 
سه شنبه در کانال ۲۸ هزار تومانی معامله شد. 
عمده خریداران بازار ارز تهران با بهره بردن از 
فضای خلوت رسانه ای مذاکرات هسته ای فشار 
خریــد خود را بالا برده و توانســتند قیمت ارز 
را افزایش دهند. هرچند شنیده ها حاکی از آن 
است که حجم معاملات بازار ارز کاهش یافته 
و همین امر سبب شده خریدوفروش های اندک 
بازار نیز بتواند در تعیین قیمت اثر گذار باشــد؛ 

اما تحلیلگران بازار ارز این حرکت افزایشی را 
طی سه سناریوی مختلف توجیه کردند. بنا بر 
سناریو اول، برخی از کارشناسان بر این باورند 
که کانال شــکنی های پیاپی قیمــت دلار در 
روز های اخیر بر اساس فضای خبری مذاکرات 
هســته ای بوده و با هیجانی شمردن این روند 
معتقدند بازار با افزایش قیمت و خروج از کانال 
۲۷ هــزار تومانی عدم تمایل خود نســبت به 
این روند کاهشــی تند را نشان داده. این افراد 
همچنیــن با متعادل شــمردن کانال ۲۸ هزار 
تومانی برای فضای حال حاضــر بازار بر این 
باورند که در صورت منتشر نشدن  اخبار جدید 

مثبت پیرامون مذاکرات هسته ای وین، احتمال 
ماندگاری طولانی مدت نرخ دلار در این کانال 
بــرای روز های آتی وجود  دارد. اما در مقابل بنا 
بر ســناریوی دوم، برخی دیگر از کارشناسان 
بازار ارز نیز با متزلزل شمردن قیمت در فضای 
حال حاضر بازار معتقدند که این افزایش قیمت 
می تواند موقتی باشد و بازگشت مجدد دلار به 
کانال ۲۷ هزار تومانی را در اثر بالا رفتن دوباره 
تعداد فروشندگان محتمل تر می دانند. علاوه بر 
این دو ســناریو، برخی از کارشناسان سناریوی 

سومی را نیز مطرح می کنند.
این کارشناســان بر این باورند که خریداران با 

بهره بردن از فضای خلوت سیاسی می توانند با 
افزایش فشار خرید خود قیمت دلار را دوباره به 
کانال های بالاتر ۲۹ و ۳۰ هزار تومانی برسانند 
کــه با توجه به برآیند حرکــت قیمت دلار در 
هفته های اخیر می توان این نظر را نسبت به دو 
سناریوی دیگر ضعیف تر دانست. حال با توجه 
به عدم انتشــار اخبار جدیــد از مقر مذاکرات 
هســته ای ایران و ۱+۴ بایــد دید روند قیمت 
دلار در بازار آزاد تهران مطابق با کدام سناریو 
از تحلیلگران پیشــروی کــرده و در روز های 
پایانی هفته جاری دلار در چه کانالی نوســان 

خواهد کرد.

برنده اصلی بازار خودرو در 2۰2۱

بررسی وضعیت بورس با حضور وزیر اقتصاد

سه سناریوی کوتاه مدت دلار؛ افزایش یا کاهش؟

خبر

انتقاد متفاوت یک نماینده مجلس از 
 خودروی 33۵ میلیونی

 با ۱4 مورد نقص فنی
روح الله عباسپور سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شــورای اســلامی با انتقاد از کیفیت خوردو های تولیدی در 
کشــور، گفت: در ایــن زمینه دیگر مــا نمی توانیم با دولت و 
خودروســازان جنگ کنیم، بنده یک پژو پارس به قیمت ۳۳۵ 
میلیون تومان خریده ام یک هفته سوار شده ام دو هفته خراب 
و در تعمیرگاه بوده اســت و با ۱۴ مورد نقص فنی این خودرو 
به شرکت بازگشت داده شده تا ایرادات را برطرف کنند. وی با 
بیان اینکه بنده نماینده مجلس بوده و توانســته ام فریاد بزنم، 
مردم چگونه می خواهند ایــن موضوعات را فریاد بزنند، ادامه 
داد: متاســفانه کیفیت خودرو های تولید داخل خوب نیست و 
در بحث قیمت هم فروشــنده و هم خریدار ناراضی هستند و 

ضرورت دارد دولت در این زمینه اقدامات جدی داشته باشد.

 مدیرعاملی علی عسکری هنوز
 تایید نشده است

انتصاب  حســین قربانزاده رئیس سازمان خصوصی ســازی، 
عبدالعلــی علی عســکری به ســمت مدیرعامــل هلدینگ 
پتروشیمی خلیج فارس را رد کرد و اظهار داشت: مطابق قانون، 
صورت جلسات مجامع شرکت هایی که سهام عدالت دارند، یا 
در فهرســت واگذاری هستند یا واگذار شدند و دوره نظارت و 
اقســاط آنها تمام نشده، از جمله تغییر در اعضای هیات مدیره 
حتما باید به تایید سازمان خصوصی سازی برسد. وی تصریح 
کرد: شرکت هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس هم از جمله این 
شرکت هاست و هنوز صورتجلســه ای به این سازمان ارسال 
نکرده است. قربانزاده افزود: ضمنا مطابق مصوبه شورای عالی 
بورس، اعمال حقوق مالکانه سهام عدالت غیرمستقیم تا پایان 
ســال باید از سوی دســتگاه های اجرایی ذیربط با هماهنگی 
وزارت اقتصاد صورت گیرد و این اختیار وزارت اقتصاد از سوی 
وزیر اقتصاد به ســازمان خصوصی سازی تفویض شده است. 
رئیس ســازمان خصوصی ســازی گفت:  هلدینگ پتروشیمی 
خلیج فارس حدودا ۲۴ درصد ســهام عدالت غیرمستقیم دارد 
و هنوز برای معرفی نماینده این ســهام با سازمان خصوصی 

سازی هماهنگی نشده است.

زمان حذف ارز یارانه ای دارو و گندم به 
روایت میرکاظمی

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: اگر امسال بحث حذف ارز 
ترجیحی اجرایی شود، باز هم بحث دارو و گندم جزو حلقه آخر 
قرار دارد. البته زمان اجرای این طرح به مصوبه مجلس ارتباط 
دارد. مسعود میرکاظمی در پاســخ به سوالی مبنی براینکه تا 
چه حد اطمینان می دهید که حذف ارز ترجیحی مشکلی را در 
سفره مردم ایجاد نکند، گفت: تلاش دولت براین است که ارز 
ترجیحی اثربخش شــود، زیرا این منابع متعلق به مردم است، 
اما متاسفانه اکنون بخشــی از ارز ۴۲۰۰ تومانی نامناسب در 
کشور مصرف و بخشــی دیگر از آن یعنی کالا های یارانه ای 
متعلق به مردم خارج از شبکه توزیع آن هم در آن سوی مرز ها 

حتی تا ۷۰ کیلومتر آن طرف تر توزیع می شود.
رئیس ســازمان برنامــه و بودجه بیان کــرد: باید برای اینکه 
این منابع متعلق به مردم به خود مردم برســد، بهترین شکل 
پرداخت و حمایت یارانه ای را به صورت مســتقیم انجام داد. 
بخش بهداشت و درمان از طریق بیمه ها و در بخش کالا های 
اساســی و نهاده هــای دامی که روی قیمــت لبنیات، مرغ و 
گوشت تاثیر دارد، پرداخت ها مستقیم به خود مردم انجام شود. 
وی افــزود: دو نرخی بودن ارز و فاصله بین ۴۲۰۰ و تا حدود 
۲۷ هزار تومان عدد قابل توجهی اســت که موجب گستردگی 
فســاد در این حوزه شده و باید قطع شود، البته در حال حاضر 
مذاکرات میان مجلس و دولت برای رسیدن به تفاهم در حال 

انجام است.
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روزنامه صبح استان
خراسان شمالی

خبر

پایان کار ناظم الشریعه؛
وحید شمسایی، سرمربی جدید تیم 

ملی فوتسال ایران
اسطوره نامدار فوتسال ایران سرانجام پس از گمانه زنی ها 

به عنوان سرمربی جدید تیم ملی برگزیده شد.
در ماه های گذشــته و به ویژه پس از اتمام جام جهانی 
فوتسال به میزبانی کشــور لیتوانی، گمانه زنی ها درباره 
تغییر سرمربی تیم ملی فوتســال ایران مطرح شده بود 
و در این بیــن موضوع قرارداد محمد ناظم الشــریعه تا 
پایان سال ۱۴۰۰، مسئله ای بود که از آن به عنوان مانع 

انتخاب سرمربی جدید و تغییر در کادرفنی یاد می شد.
 با این حال اخبار غیررسمی حاکی از رایزنی و گفتگوهای 
مســتقیم شــهاب الدین عزیزی خادم رئیس فدراسیون 
فوتبال با وحید شمســایی که در کســوت معاون کمیته 
فوتسال در زمان ریاست مهرداد سراجی فعالیت می کرد، 

بود.
روز گذشــته هم خبر تازه ای منتشر شد که عزیزی خادم 
توافقات نهایی را با شمســایی داشــته و با توجه به نظر 
مثبت پیشکسوتان فوتسال و البته در رأس آن ها حسین 
شــمس که در کسوت مشاور فوتسالی رئیس فدراسیون 
فوتبال فعالیت می کند، او قرار اســت به عنوان سرمربی 
جدید در هیات رئیسه فدراسیون فوتبال معرفی و برگزیده 
شود.  دیروز موضوع انتخاب سرمربی تیم ملی فوتسال 
در جلسه هیات رئیســه مطرح شد و با رأی اعضا، وحید 
شمسایی ستاره نامدار فوتسال ایران به عنوان سرمربی 
جدید تیم ملی معرفی شــد؛ ضمن آن که در این جلسه، 
علــی صانعی هم به عنوان ســرمربی زیر ۱۹ ســال از 

هیات رئیسه رأی مثبت گرفت.
گفتنــی اســت که شمســایی کــه در عرصــه بازی 
قهرمانی های متوالی داشته و هم چنین توانسته ۵ بار مرد 
سال آسیا شــود؛ او در نقش سرمربی هم توانسته بود با 
تیم های دبیری تبریز و تاسیسات دریایی قهرمانی لیگ 
را تجربه کند و حالا در چالشی جدید، دومین گلزن برتر 
فوتســال جهان باید دید در نقش سرمربی تیم ملی چه 

عملکردی را خواهد داشت.
 محمد ناظم الشــریعه از سال ۱۳۹۴ در کسوت سرمربی 
تیم ملی مشغول به کار بود و جام جهانی فوتسال ۲۰۱۶ 
به عنوان ســومی با تیم ملی ایران رسید و در مسابقات 
فوتسال جام ملت های آسیا ۲۰۱۸ نیز به عنوان قهرمانی 
دســت پیدا کرد؛ بعد از ناکامی در جــام جهنای ۲۰۲۱ 
انتقادات از ناظم الشــریعه بالا گرفت و سرانجام دیروز از 

سمت خود کنار رفت.

محمدرضا داورزنی رییس فدراسیون والیبال جدی ترین 
گزینــه وزارت ورزش برای مدیریت عامل پرســپولیس 

بوده است.
داورزنی در یکی دو ماه گذشــته چند باری مورد مذاکره 
وزارت ورزش قرار گرفته تا با جدایی از فدراسیون والیبال 
باشگاه پرسپولیس را بعنوان یک مدیر با سابقه اداره کند 
امــا او تمایل چندانی برای این کار نــدارد. با او دقایقی 
پیش به گفتگو نشســتیم تا درباره نپذیرفتن شــغلی که 
مورد علاقه بســیار از مدیران ورزش ماســت، صحبت 

کنیم.
 او خیلی ســریع ســراغ اصل مطلب می رود و می گوید: 
نمی شــود این دو باشــگاه بزرگ را بصورت دولتی اداره 
کرد؛ این مهم ترین چیزیســت که می خواهم بگویم. در 
وضعیت فعلی دولت متولی اســت امــا نمی تواند کمک 
خاصی به استقلال و پرسپولیس انجام بدهد که این خود 

یک پارادوکس بزرگ است.
رییس فدراســیون والیبال در ادامه می گوید: نمی شــود 
یک باشــگاه حرفه ای فوتبال را بصورت دولتی و با آن 
مکانیســم ها اداره کرد. این نظر و تجربه ایست که من 
از حضــور در مدیریت ورزش آموختــه ام. در حال حاضر 
بعنوان مدیر یک دســتگاه دولتی حضــور دارد و بعنوان 
مثال او فردیســت که باید مدام در حال بســتن قرارداد 
هــای میلیاردی برای تیمش باشــد. در عین حال برای 
تامین هزینه این فرد باید بتواند قرارداد های اسپانسری 
ببندد و از حامیان مالی برای پیش بردن کار دعوت کند 
که این موضوع با توجه به نظارت دستگاه های دولتی و 
قوانین دســت و پا گیر به سختی ممکن است. همچنین 
یک مســاله مهم دیگر در باشگاه استقلال و پرسپولیس 
موضوع پرونده های مالیاتیســت که مــن هنوز متوجه 
نشــده ام که چرا این باشــگاه ها پرونده های مالیاتی به 
این ســنگینی دارند و حالا یک بیش از دویست میلیارد 
تومان به ســازمان نظام مالیاتی بدهکارند در حالیکه این 

مالیات تکلیفی نیست.
داورزنــی در توضیح صحبت های خود می گوید: به هیچ 
عنوان نمی شــود اداره پرسپولیس و استقلال را در روش 
دولتــی به نتیجه مد نظر طرفداران فوتبال رســاند. صد 
البته به نظر من اداره امور این دو باشــگاه با روش های 

دولتی نه صلاح اســت و نه منطقی و نه شدنی. به دلیل 
همین هم نفــرات زیادی بعنوان مدیرعامل پا به این دو 
باشــگاه گذاشتند و خراب شدند و رفتند و برای همه آنها 
هم پرونده درست شــده چراکه اساسا هر کسی بخواهد 
مســئولیت این باشگاه را بگیرد نمی تواند کارش را انجام 
بدهد.داورزنی سپس به موضوع حق پخش اشاره کرده و 
می گوید: در حال حاضر منابع درآمدی دو باشــگاه خارج 
از مســاله تلویزیون است در حالیکه بصورت طبیعی باید 
صدا و سیما همت کند و حق این دو باشگاه را بدهد. من 
در جلسات متعددی حضور داشــتم و جالب است بدانید 
منطق صدا و سیما این است که همین که دارم مسابقات 
این تیم ها را پخش می کنم به منزله حق پخش اســت. 
همانطور که می دانید نهاد صدا و سیما تحت تاثیر دولت 
نیســت و روی موضعش هم ایســتاده و عقیده دارد اگر 
اسپانسری برای این دو باشــگاه جلب می شود به دلیل 
همین پخشی است که دارد انجام می دهد. خب شما همه 

این مســائل را بگذارید کنار هم و ببینید چگونه می شود 
دو باشگاه را اداره کرد. از داورزنی درباره موضوع چگونی 
جدایی استقلال و پرسپولیس از دولت و خصوصی شدن 
آنها ســوال می کنیم که او چنین پاســخ می دهد: وزارت 
ورزش واقعا به دنبال واگذاری اســتقلال و پرســپولیس 
بود اما دوستان مجلس با روش سازمان خصوصی سازی 
مخالفت کردند و روی آن انقلت گذاشــتند و موضوع را 
به جایی بردند کــه هیچ نهاد اقتصادی نیاید این دو تیم 
را بخرد. ما در جلســات اصل ۴۴ هم درباره این مســاله 
صحبت کردیم و البته به دوســتان هم گفتیم که با این 
شــیوه ای که گفتید به نتیجه نخواهید رسید. در نهایت 
هم قرار بر این شد که برند دو باشگاه ارزش گذاری شود 
و در بورس عرضه شود و کماکان قسمتی اش در اختیار 
دولت باشد که این یعنی همان چارچوب های مدیریتی. 
جالب است که همان موقع بعضی ها به شوخی و جدی 

می گفتند کاری کردیم که این باشگاه ها واگذار نشوند!

 از رییس فدراســیون والیبال درباره مســائل اخیر و لغو 
مجوز حرفه ای این دو باشــگاه بــرای حضور در رقابت 
های لیگ قهرمانان آســیا هم می گوید: ببینید مســائل 
اخیری که اتفاق افتاده قســمت عمده اش ساختاریست 
و نباید افراد را متهم کــرد که آن هم به جای خود باید 
مورد رسیدگی قرار بگیرد اما این مکانیسم دولتیست که 
اجازه باشگاه داری استاندارد را نمی دهد. جالب است که 
وزیر ورزش هم شــاید خیلی تمایل به اداره باشــگاه ها 
ندارد ولی این موضوعیست که به گردنش افتاده. در دوره 
قبل در مقاطع مختلف وزارت ورزش شدیدا به دنبال این 
بود که دو باشــگاه را واگذار کند و به اصطلاح استقلال 
و پرسپولیس را بدهد برود چون واقعا کاری هم نمی شد 
برای این دو باشگاه کرد و بعنوان شرکت دولتی مسائل 

زیادی در اداره آن وجود داشت.
 مــن یک مثال می زنم؛ چون دو باشــگاه اســتقلال و 
پرسپولیس دولتی هســتند اگر کسی بخواهد در این دو 

باشگاه مسئولیتی داشته باشــد، مثلا عضو هیات مدیره 
نباید دو شغله باشد و در غیر این صورت سازمان بازرسی 
یقه شما را می گیرد. این یک مساله بسیار کوچک است و 
به نظر من باید هرچه سریع تر از طریق بورس یا سازمان 
خصوصی سازی یا هر روشــی این دو باشگاه را واگذار 
کنند و خریداران و علاقمندان هم خودشــان پاسخگوی 
مسائل این دو باشگاه باشند و اصل سوال من این است 
چرا اصولا دولت باید در مظان پاســخگویی در مسائلی 

مثل این قرار بگیرد؟
از داورزنی درباره دلایل نپذیرفتن مدیریت پرســپولیس 
ســوال می کنم که او در جواب با خنده می گوید: شــاید 
خیلی ها دوست داشته باشــند این مسئولیت را بپذیرند 
اما من اعتقاد دارم تا زمان اداره دو باشــگاه توسط دولت 
امــکان اداره خودکفا و بهینه آنها به آن معنا وجود ندارد 
و در واقع با نگاه دولتی سخت است که بشود این کار را 
در استانداردی که هوادار مدنظر دارد انجام داد. حالا هم 
به نظر من باشگاه باید در اختیار سهامداران باشد و آنان 
کسی را بیاورند که کارش را بلد است و شفاف عمل کند 
و در نهایت هم تیم را به موفقیت برســاند. به نظرم همه 
دوســتان مجلس و دولت هم کمک کنند و اینکه کاری 
کنند که یا مردم یا یک بنگاه بزرگ اقتصادی برای اداره 
این دو باشگاه وارد شــود و آن وقت اگر این دو باشگاه 
تبدیل به دو باشــگاه غیردولتی بشوند و بروند در چرخه 
تامین منابع واقعی هر مدیری وسوسه می شود که برای 
حضور در استقلال و پرســپولیس آستین بالا بزند چون 
بهرحال این دو باشــگاه یک سرمایه اجتماعی بزرگی را 
پشت سر خود دارند و اگر در آنجا به موفقیت برسند این 
شغل را نمی شــود با هیچ شغل دیگری در ورزش ایران 
مقایسه کرد. اگر به دنبال مدیران اثرگذار هستید راهش 
همین اســت و الا وضع موجود ادامه خواهد داشت و هر 
پنج شــش ماه مدیری می آید و بحث دخالت ها و بدهی 
ها و مســائلی مثل این مطرح می شــود و هرگز هم به 

پایان نخواهد رسید.
 آخریــن جمله داورزنــی هم این اســت: فکر می کنم 
در شــرایط کنونی جدایــی ام از والیبــال و حضورم در 
پرســپولیس منطقی و به سود هیچکس نیست. پیش از 

این هم نظرم را در این خصوص اعلام کرده ام.

اداره این دو باشگاه به شکل دولتی غیرممکن است

داورزنی: چرا مدیرعامل پرسپولیس نشدم


